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Närvarande  

 
Ledamöter Ersättare 

Anders Hellström (M) ordf 

Rosa Lundmark (V) vice ordf. 

Gustav Johansson (M) 

Eva Solberg (M) 

Björn Wredberg (M) 

Erika Wing (M) 

Kristiina Katajikko (M) 

Lena Kling (FP) 

Kristina Öberg (S)  

Jimmy Lindgren (S) 

Parvin Araghi (S) 

Åsa Öckerman (MP) 

Sarah Johansson (MP) 

 
Tjänstgörande ersättare 

 

Anna Ersson (M) 

Joakim Gräns (M) 

Ellinor Fornebrant (M) 

Joakim Gräns (M) 

Mohamoud M. Enow (M) 

Peter Backlund (FP) 

Erica Tjerneld (C) 

Ulf Walther (S) 

Hanna Jokio (S) 

Anders Eriksson (S) 

Love Edenborg (MP) 

Lars Sterneby (V) 

 

 
Tjänstemän 

Lena Lundström Stoltz, stadsdelsdirektör, Kristina Goldring,  

Elisabeth Richter Hagert, Gunilla Ekstrand, avdelningschefer.  

Personalföreträdare 

 Bo Samuelsson TCO 

 
Justering 

2014-08-27 
Sekreterare 

Inga-Karin Mellberg 

Ordförande Vice ordförande 

Anders Hellström (M)  Rosa Lundmark (V) 
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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

 

Ordföranden Anders Hellström och vice ordföranden Rosa Lundmark 

utsågs att justera dagens protokoll. Ordföranden meddelade att 

justering sker onsdag den 27 augusti 2014.  
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§ 2   

Godkännande av dagordning 

Den utsända dagordningens godkändes med tillägg av två ärenden, 

Månadsrapport för juli 2014, § 4 och Tillsynsärende § 36. 
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§ 3   

Anmälan av föregående protokoll 

Protokoll från nämndens sammanträde den 12 juni anmäldes justerat 

den 17 juni 2014. Protokollet läggs till handlingarna. 

 

 

  



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
21 augusti 2014 

Nr 7 /2014 

Sida 5 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 4   
Månadsrapport för juli 2014 

 
Beslut 
 

Nämnden godkänner föreliggande rapport 

 

 

Ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras en budget i 

balans efter resultatöverföringar. Före resultatöverföringar 

prognostiseras ett underskott om 4,7 miljoner kronor.  

  
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 12 augusti 2014. 

Dnr 1.2.1.-111/2014 

 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

  

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Rosa Lundmark (V), ledamoten Kristina Öberg 

m.fl. (S) 

”Förvaltningen bedömer att budgeten är i balans efter 

resultatöverföringar. Samtidigt är 112 procent av vårdbudgeten för 

barn och unga och 74 procent för vuxna intecknad fast bara sju 

månader har gått. Att underskottet för barn och unga ökat med 5,1 

mnkr jämfört med juni är alarmerande. Läget inte är under kontroll 

trots åtgärder. Att sociala delegationen senast var tvungna att förlänga 

utredningstiden i 28 ärenden bekräftar den höga arbetsbelastningen. 

 

Självfallet kostar ständig personalomsättning och inhyrda konsulter 

både pengar och försämrad social barnavård. Våra partier har därför i 

maj begärt en utredning av förutsättningarna för ett ärendetak på 15 

ärenden inom barn och ungdom. Vår bedömning är att det är absolut 

nödvändigt att kraftigt utöka bemanningen av socialsekreterare.    

Det höga underskottet inom stöd och service för personer med 

funktionsnedsättning är ett strukturellt problem. Det fasta anslaget 

räcker inte för att klara behoven. Om orsaken till att privata utförare 
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inte godtar stadens ersättning är att de värnar vinstmarginaler ska 

staden starta egna boenden. Våra verksamheter ska inte tvingas skära 

ned på grund av andras överpriser.  

Att äldreomsorgen tar 4,4 mnkr av resultatfonderna och ändå ligger 

under med 4,2 mnkr beror bland annat på att fler äldre än budgeterat 

behöver bo i vård- och omsorgsboende och servicehus samt på 

minskade insatser inom hemtjänsten. Kommunal hemtjänst har sämre 

villkor än privata företag, som får sälja hushållsnära tjänster och inte 

behöver ha kollektivavtal. Det ger sämre konkurrensmöjligheter för 

vår hemtjänst.  

Inom ekonomiskt bistånd tyder ökningen av bistånd för tillfälligt 

boende under det senaste året på ett strukturellt problem. Rätten till 

bostad är grundläggande, men med den bostadspolitik som förs i 

Stockholm kommer vi allt längre ifrån den rättigheten. Ökningen av 

biståndet på grund av socialmedicinska skäl eller rehabiliteringsskäl 

eller på grund av sjukskrivning utan sjukpenning är också strukturell. 

Enligt forskare borde en mycket stor del av de som idag har 

försörjningsstöd få ersättning via socialförsäkringar.  

Feriejobb betalas till stor del av ytterstadspengar, och inte av 

ordinarie driftsbudget. Det är i grunden fel, eftersom feriejobb alltmer 

anses vara en grundläggande kommunal verksamhet. 

De strukturella underskotten tvingar förskolan och fritiden att betala 

för underfinansieringen inom biståndsbedömda verksamheter genom 

att hålla en buffert. Det är pengar som kunde ha använts till att betala 

löner som attraherar fler förskollärare och till att utbilda fler 

barnskötare” 
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§ 5    

Utesluta "sjukt" kött från barns och äldres mattallrikar, 
svar på skrivelse från (MP) 

Beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på skrivelsen. 

 
 
Ärendet 
Stadsdelsnämnden hade efter skrivelse från Åsa Öckerman m.fl. MP) 

uppdragit åt förvaltningen att besvara skrivelse om att sluta att köpa in 

kött från de länder som rutinmässigt bryter mot djurskyddsreglerna 

med undantag för det kött därifrån som är certifierat som ekologiskt, 

samt att detta krav fortsättningsvis ska ingå i samtliga 

förfrågningsunderlag som gäller mat. 

  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 29 juni 2014. 

Dnr 322-2014-1.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6   

Stöd till romer och de utsatta människor som lever i 
bosättningar, svar på skrivelse från (MP) 

Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens svar på skrivelse från 

(MP) 

 
 
 
Ärendet 
Stadsdelsnämnden hade, efter skrivelse från Åsa Öckerman m.fl. 

(MP) uppdragit åt nämnden att besvara skrivelse  med frågor gällande 

stöd till romer och andra utsatta som lever i bosättningar.  

Förvaltningen svarar att det är respektive stadsdelsnämnd i Stockholm 

som är ansvarig för insatser till personer som är bosatta inom 

stadsdelsområdet och som har eller har haft kontakt med respektive 

förvaltning de senaste två åren. För övriga personer som vistats i 

staden ansvarar socialnämnden. Socialnämnden har också 

huvudansvar för det uppsökande arbetet i staden.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 16 juni 2014. 

Dnr 323-2014-1.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Åsa Öckerman m.fl.(MP), vice ordföranden Rosa 

Lundmark (V), ledamoten Kristina Öberg m.fl. (S) 

”Vi tackar för förvaltningens svar. Vi tycker att det är mycket viktigt 

att förvaltningen följer och uppmärksammar situationen för romer 

och andra utsatta människor som lever i bosättningar.  

Vi vill på EU-nivå stärka arbetet för mänskliga rättigheter inom EU. 

Vi anser att EU behöver få fler och starkare verktyg för sanktioner 

mot ett medlemsland som bryter mot grundläggande krav på 

demokrati, respekt för de mänskliga rättigheterna och skydd för 

minoriteter. Det kan handla om verktyg som att utdöma böter, att 
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ogiltigförklara diskriminerande lagstiftning eller att göra det lättare 

att tillfälligt frånta landet rösträtten i EU. 

Vi vill också se över regelverket för de EU-finansierade projektmedel 

som finns för att förbättra till exempel romernas situation, i hemlandet 

och i andra länder. Projektmedlen måste vara tillräckligt stora i 

omfattning och det måste finnas stöd i ansökningsfasen så att bra 

projektidéer verkligen tas tillvara. Uppföljningen måste också bli 

bättre. Idag finns medel avsatta för romsk inkludering som inte 

används av medlemsländerna. Dessa måste självfallet komma till 

användning.” 
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§ 7   

Fairtrade-diplomera stadsdelen – svar på skrivelse från 
(MP) 

Beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på skrivelse från 

(MP) 

 
 

 
Ärendet 

Stadsdelsnämnden hade efter skrivelse från (MP) uppdragit åt 

förvaltningens att besvara skrivelse om att fairtrade- diplomera 

stadsdelen. Skribenterna menar att det idag saknas en gemensam 

politisk strategi för att ta tillvara de krafter och det intresse och 

engagemang som finns för etisk handel. De ser stora möjligheter att 

öka den etiska konsumtionen genom fairtrade-diplomering och anser 

att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdel kan vara föregångare. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 juni 2014. 

Dnr 324-2014-1.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8   

Rapportering till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) 
enligt 16 kap 6 f § SoL av ej verkställda beslut enligt 4 kap 
1 § SoL samt rapportering enligt 28 § LSS av ej verkställda 
beslut enligt 9 § LSS period 2/ 2014 
 
 
 
Beslut 
Rapporteringen gällande ej verkställda beslut enligt SoL respektive 

LSS godkänns och läggs till handlingarna. 

 
 
 

Ärendet 

Vid rapportering för april - juni 2014 (period 2, 2014) hade individ- 

och familjeomsorg fem beslut enligt socialtjänstlagen (SoL) att 

rapportera varav två beslut ej hade verkställts. Inom omsorgen om 

personer med funktionsnedsättning rapporterades totalt 15 ärenden 

enligt LSS varav 13 ej hade verkställts. För äldreomsorgen 

rapporterades totalt 20 ärenden, varav 12 avsåg ej verkställda beslut 

enligt SoL.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 4 augusti 2014 

Dnr 411-2014-1.2.1. 

 

 
 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 9   

Förskoleundersökningen 2014 - anmälningsärende 

Beslut 
 

Förskoleundersökningen läggs till handlingarna 

 
 
Ärendet 
Undersökningen är en totalundersökning och riktas till samtliga 

vårdnadshavare med barn i förskola i Stockholm stad, både 

kommunalt drivna förskolor och enskilt drivna ingår i 

undersökningen. Syftet med undersökningen är att utifrån resultat av 

undersökningen utveckla den pedagogiska kvaliteten i varje enskild 

förskola. Resultaten används även för att underlätta valet av förskola 

för vårdnadshavare i Stockholms stad genom att resultatet publiceras 

på stockholm.se 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 7 juli 2014. 

Dnr 402-2014-1.2.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Ordföranden Anders Hellström m.fl. (M), ledamoten Lena Kling (FP) 

”Förskoleundersökningen 2014 visar återigen på mycket goda resultat 

för Enskede-Årsta-Vantörs del. Vi i Alliansen är glada och stolta över 

vad undersökningen visar. Särskilt positivt är att de resultat som 

handlar om Utveckling och lärande har förbättrats markant.  

Även om resultaten är goda finns det självfallet också möjligheter att 

ytterligare förbättra resultaten. En del i detta är vår satsning på att öka 

andelen förskollärare på våra avdelningar. ” 

 

 
 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Erica Tjerneld (C) instämde i det särskilda uttalandet från 

(M), (FP). 
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§ 10  

Delegation enligt lagen om vård av missbrukare i vissa fall 
(LVM) och förordnanden enligt lagen med särskilda 
bestämmelser om vård av unga (LVU) - socialjouren 

Beslut 

1. Stadsdelsnämnden delegerar till nedan nämnda socialinspektörer 

och socialsekreterare vid Socialjouren att begära 

polishandräckning enligt LVM 45 § 1 och 2 st. inom nämndens 

eget ansvarsområde. 

 

2. Stadsdelsnämnden förordnar nedan nämnda socialinspektörer och 

socialsekreterare vid Socialjouren att begära polishandräckning 

enligt LVU § 43 1 st. 2 p. inom nämndens ansvarsområde. 

 

 

Socialinspektörer: Annette Borell, Agneta Engström, Maria Larsson, 

Maria Mistander, Inga-Lill Renhorn Källgren, Liselotte Tronders 

 

Socialsekreterare: Ann Bergholtz Flynn, Chris Bremark, Susanne 

Cavallius, Daniel Colegate, Lars Cronstrand, Anneli Fastberg,  

Helena Holm, Anna-Carin Jevrell Momié, Ulla Schöldström,  

Lars Stenman, Margareta Svensson, Anneli Wernstedt, Tuija 

Viljakka, Linda Lillieström, Ulrika Paleús, Charlotta Thorelius, Tanja 

Lernbo, Rasmus Bergström. 

 

 
 

 
Ärendet 

Socialnämnden svarar för stadens jourverksamhet inom individ- och 

familjeomsorg. Den nämnd som svarar för denna verksamhet fattar ett 

särskilt beslut om vilka tjänstemän som ska ha rätt att begära 

polishandräckning enligt LVM och LVU. Detta beslut överlämnas 

sedan till stadsdelsnämnderna som fattar motsvarande beslut.  
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Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 31 juli 2014 

Dnr 1.1.-436/2014 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11   

Delegation enligt lagen om vård av missbrukare i vissa fall 
(LVM) och förordnanden enligt lagen med särskilda 
bestämmelser om vård av unga (LVU)- Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsförvaltning 

Beslut 
 

 

1. Nedanstående tjänstemän ges delegation att begära 

polishandräckning enligt LVM 45 § 1 o 2 st. inom nämndens 

verksamhetsområde. 

 

2. Nedanstående tjänstemän förordnas rätten att begära 

polishandräckning enligt LVU § 43 1 st. 2 p. inom nämndens 

verksamhetsområde. 

 

Barn och unga, Elisabeth Richter Hagert t.f. avdelningschef,  

Katarina Elfving enhetschef, Eva Torstensson, Jenny Bertvall, 

Synnöve Gottberger Norrman, bitr. enhetschefer  

 

Vuxna 

Gunilla Ekstrand, avdelningschef, enhetschef Jeanette Ekstedt,  

Tobias Nilsson bitr.enhetschef   

 

 

 

Ärendet 

Beslut om att begära polishandräckning enligt LVM kan delegeras till 

tjänstemän medan beslut om att begära polishandräckning enligt LVU 

inte kan delegeras. Däremot kan särskilda tjänstemän av nämnden 

förordnas rätten att fatta sådana beslut. Delegation att fatta ett beslut 

innebär således att ett beslut får fattas av innehavare av viss befattning 

medan förordnande att fatta beslut är personligt.  

 

Förvaltningen föreslår därför nämnden att förordna namngivna 

tjänstemän rätt att begära polishandräckning för att genomföra beslut 

om vård eller omhändertagande enligt LVU samt utse namngivna 

personer som enligt delegation får besluta om polishandräckning för 
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att få tillstånd läkarundersökning enligt LVM och för att föra den 

enskilde till LVM-vård på sjukhus eller LVM-hem. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 31 juli 2014. 

Dnr 1.1.-437/2014 

 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 12  Anmälningsärenden 

 
A. Inkomna protokollsutdrag, skrivelser m.m. 

B. Tjänstemannabeslut   

C. Protokoll från pensionärsrådets sammanträde den 15 augusti 2014 

D. Protokoll från Rådet för funktionshinderfrågor den 19 augusti 

2014  

E. Protokoll från Förvaltningsgruppens sammanträde den 12 augusti 

2014 

F. Balanslista över medborgarförslag   

G. Balanslista över nämndens skrivelser och uppdrag 

 

Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
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§ 13   

Nämndens frågor 

Beslut 
Nämnden uppdrar till förvaltningen att bereda nedanstående skrivelse 

och återkomma till nämnden med svar.   

 

Skrivelse om Älvsjöskogens östra och västra delar och 

naturreservatbildningen 
Ledamoten Åsa Öckerman m.fl.(MP), vice ordföranden  

Rosa Lundmark (V), ledamoten Kristina Öberg m.fl.(S) 

 

”Staden är mitt i arbetet inför naturreservatbildning av Älvsjöskogen. 

Det är med stor glädje Miljöpartiet ser fram mot det. Dock ser vi att i 

den föreslagna gränsdragningen som nu är ute på remiss så finns inte 

den östra delen av Älvsjöskogen med alls. Vi noterar också att ingen 

remiss skickats till stadsdelsnämnden Enskede-Årsta-Vantör.  

Naturskyddsföreningen uppskattar den östra delens naturvärde som 

till och med större än den västra delen, dessutom är den väldigt 

uppskattad och välfrekventerad av stadsdelens invånare som 

rekreationsplats. 

Eftersom den östra delen av Älvsjöskogen befinner sig helt inom vår 

stadsdel anser vi det underligt och en brist i dialog och 

medbestämmande att inte SDN EÅV är med bland alla remissorgan. 

 

Med anledning av ovanstående föreslår vi: 

 

- att stadsdelsförvaltningen begär att vår Stadsdelsnämnd remitteras i 

ärendet naturreservatbildning av Älvsjöskogen” 
 
 

 

Övriga frågor 

Vice ordföranden Rosa Lundmark frågade efter en rapport från 

arbetsmiljöverkets granskning av arbetsförhållandena inom barn och 

ungdomsenheten. Stadsdelsdirektören informerade om vad som 

framkommit vid arbetsmiljöverkets besök vid förvaltningen samt att ett 

skriftligt inspektionsmeddelande kommer inom tre veckor.   
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Ledamoten Peter Backlund framförde fråga från medborgare om vad 

som händer med det träd på Skönsmovägen som förvaltningen lovat ta 

bort. Trädet gör att gående tvingas ut i körbanan för att kunna passera. 
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§ 14   

Stadsdelsdirektörens information 

 Stadsdelsdirektören Lena Lundström Stolts informerade om följande 

 

 Ny chef för individ-och familjeomsorgen barn och unga,  

Jeanette Holmqvist börjar sin anställning den 29 september 2014.  

 Östbergadagen äger rum den 6 september kl. 10:00-18:00  

 Dalendagen, arrangerad av föreningar i området, äger rum  

 den 7 september, stadsdelsförvaltningen kommer att vara 

representerad.   

 Seminarium har ägt rum, där det vinnande anbudet med förslag för  

Söderstaden presenterades. 

 Påminnelse om heldag med Axel Danielsson den 25 september 

2014. 

 

Kvarstående fråga  

 Kollosammanställning för 2014.    

Totalt ansökte 515 barn, 292 flickor och 223 pojkar om att åka på 

kollo, varav 449 slutligen åkte, 250 flickor och 199 pojkar. Detta är en 

minskning från förra året då 517 barn åkte på kollo. 

 

 

Nämnden tackade för informationen. 
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§ 15   

Förslag till detaljplan för område vid kv Glavsfjorden i 
stadsdelen Årsta S-Dp 2013-20834 - svar till 
stadsbyggnadskontoret 

Beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som yttrande till 

stadsbyggnadskontoret.  

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 

 
 
Ärendet 

Som en del i planeringen av Årstastråkets andra etapp har 

stadsbyggnadskontoret upprättat ett detaljplaneförslag för kv. 

Glavsfjorden i Årsta. Stadsdelsnämnden i Enskede-Årsta-Vantör har 

fått detta förslag för yttrande.  

Förslaget innebär att fyra nya bostadshus i fem våningar med 

sammanlagt ca 120 lägenheter och en förskola kan uppföras vid 

Rämensvägen i Årsta.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 21 juli 2014. 

Dnr 332-2014-1.5.3. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Anders Hellström m.fl. (M), ledamoten Lena Kling (FP) 

yrkade bifall till förvaltningens förslag samt anmälde ett särskilt 

uttalande 

Vice ordföranden Rosa Lundmark (V) yrkade bifall till eget förslag 

till beslut 

Ledamoten Kristina Öberg m.fl.(S) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 
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Ledamoten Åsa Öckerman m.fl. (MP) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 

 

 

Särskilt uttalande 
Ordföranden Anders Hellström m.fl. (M), ledamoten Lena Kling (FP) 

”Den föreslagna bebyggelsen är en del av det så kallade Årstastråket. I 

ett tidigare skede planerades stora delar av stråket bestå av mer slutna 

kvarter. Förvaltningen efterlyser ett klargörande varför man i förslaget 

frångår detta, vilket är viktigt. Avser man också i kommande förslag 

också eftersträva Lamellhus eller liknande efter Årstastråket? Vi i 

Alliansen är i grunden positiva till att man anpassar den nya 

bebyggelsen till bebyggelsen runt om. Det betyder att vi anser att den 

föreslagna gestaltningen är genomtänkt och kommer att bli attraktiva 

bostäder. Närmare Gullmarsplan bör det vara möjligt att bygga en 

annan typ av bostäder och också en del kommersiella utrymmen, då 

bebyggelsen runt om är en annan.” 

 

 

 

Reservation 
Vice ordföranden Rosa Lundmark (V) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

” Nämnden bifaller huvudsakligen förvaltningens förslag. 

2. Nämnden rekommenderar att upplåtelseformen för de nya 

lägenheterna ska vara hyresrätter. 

3. Nämnden rekommenderar att detaljplanen kompletteras med ett 

LSS-boende. 
 

Därutöver framför vi: 

Stockholm växer och för att staden ska kunna möta den växande 

efterfrågan, måste det byggas i hela staden. Lejonparten av de 

nytillkomna bostäderna, såväl i staden som i Årsta, har de senaste åren 

varit bostadsrätter, vilket förstärker boendesegregationen i staden och 

gör staden mindre dynamisk. Därför är det viktigt att det byggs 

hyresrätter, som möjliggör för fler grupper att få tillgång till även mer 

centrala områden i staden. Bristen på LSS-boenden är tyvärr också 

stor. Så därför vill vi att ett sådant boende ritas in i detaljplanen. 
 

Satsa på barnen 

Redan idag finns det ett stort behov av permanenta förskoleplatser i 

Årsta och i takt med att stadsdelen växer kommer detta behovet att 
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öka. Denna trend ser förvaltningen och annonserar därför om en 

utökning av avdelningarna. Förskolans lekyta utomhus behöver bli på 

minst 30 kvadratmeter per barn för att säkerställa en god utveckling. 

Denna bedömning finns i riktlinjerna från Miljöförvaltningen.  

30 kvadratmeter kan låta mycket, men när sandlådor och lekredskap 

är på plats så behövs varje meter.  

 

Behovet av förskoleplatser kommer att variera över tid, varför vi anser 

det viktigt att bygga de nya lokalerna så att de blir så flexibla att de 

kan användas även för andra verksamheter, som exempelvis LSS-

boende. Behovet av vård- och omsorgsboende är för tillfället inte 

överhängande i Årsta specifikt, men det finns ett stort behov i 

stadsdelsområdet som helhet. 
 

Klimatsmart byggande 

Vi vill ha husen och förskolan byggda helt i trä. Taken ska ha tegel av 

lera. Att bygga så här är vänligt för klimatet. Både betong och 

byggstål förorsakar mycket kraftiga utsläpp av koldioxid (CO2) vid 

sin framställning (se sid. 23 och 24 i Fossiloberoende organisation 

2030 från Stadsledningskontoret).  Självklart är husen och förskolan 

självförsörjande på energi. Likaså har husen en smidig lösning för 

återvinning av mataavfall som via rötning blir till biogas och jord.” 

 

Reservation 
Ledamöterna Kristina Öberg, Parvin Araghi, Jimmy Lindgren alla (S) 

reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”1. Nämnden bifaller huvudsakligen förvaltningens förslag. 

2. Nämnden rekommenderar att upplåtelseformen för de nya 

lägenheterna ska vara hyresrätter. 

3. Nämnden rekommenderar att detaljplanen kompletteras med ett 

LSS-boende. 
 

Därutöver framför vi: 

Stockholm växer och för att staden ska kunna möta den växande 

efterfrågan, måste det byggas i hela staden. Lejonparten av de 

nytillkomna bostäderna, såväl i staden som i Årsta, har de senaste åren 

har varit bostadsrätter, vilket förstärker boendesegregationen i staden 

och gör staden mindre dynamisk. Därför är det viktigt att det byggs 

hyresrätter, som möjliggör för fler grupper att få tillgång till även mer 

centrala områden i staden. Bristen på LSS-boenden är tyvärr också 

stor. Så därför vill vi att ett sådant boende ritas in i detaljplanen.. 
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Satsa på barnen 

Redan idag finns det ett stort behov av permanenta förskoleplatser i 

Årsta och i takt med att stadsdelen växer kommer detta behovet att 

öka.. Denna trend ser förvaltningen och annonserar därför om en 

utökning av avdelningarna. Förskolans lekyta utomhus behöver bli på 

minst 30 kvadratmeter per barn för att säkerställa en god utveckling. 

Denna bedömning finns i riktlinjerna från Miljöförvaltningen. 30 

kvadratmeter kan låta mycket, men när sandlådor och lekredskap är på 

plats så behövs varje meter.  

 

Behovet av förskoleplatser kommer att variera över tid, varför vi anser 

det viktigt att bygga de nya lokalerna så att de blir så flexibla att de 

kan användas även för andra verksamheter, som exempelvis LSS-

boende. Behovet av vård- och omsorgsboende är för tillfället inte 

överhängande i Årsta specifikt, men det finns ett stort behov i 

stadsdelsområdet som helhet. 
 

Klimatsmart byggande 

Klimatutmaningen är en av de största utmaningar vårt samhälle står 

inför. Samhället måste därför utvecklas i en mer klimatvänlig riktning, 

vilket även inkluderar hur vi planerar och bygger vår stad. Vi vill 

därför se att det i det fortsatta arbetet med detaljplanen, överses 

möjligheterna att klimatanpassa byggnationen. ” 

 

 

Reservation 
Ledamöterna Åsa Öckerman, Sarah Johansson båda (MP) reserverade 

sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

” Att delvis godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remissen. 

Att därutöver anföra: 

Vi underkänner det liggande förslaget som vi anser hamnat väldigt 

långt ifrån det tidigare planprogrammet, och anser liksom 

förvaltningen att det saknas en tydlig redogörelse av skälen för detta. 

Man skriver i samrådshandlingen att förslaget stämmer väl överens 

med översiktsplanen genom att bebyggelsen kopplar samman olika 

delar av staden och skapar en sammanhållen, mångsidig och levande 

stadsmiljö. Vi har dock svårt att se hur förslaget uppfyller dessa mål.  

Vi anser att förtätning kan vara ett miljömässigt hållbart alternativ till 

att ta i anspråk nya markområden och större sammanhängande 

grönytor/skogsområden. Förtätningsprojekt bör dock i den mån det är 

möjligt bidra till området, t ex med utökad service, bättre samband, 
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eller vacker gestaltning. Årstastråket har haft som syfte att inte bara 

innebära ökad förtätning utan också bidra med nya kvalitéer till 

området. Därför anser vi att projektet måste omarbetas i syfte att göra 

Årstastråket till en sammanhängande och trivsam stadsmiljö som 

också kan ge något tillbaka till Årstaborna.      

Vi anser också att det är mycket svårt att ta ställning till förslaget utan 

att veta hur bebyggelsen kring Valla torg är tänkt att utformas. Att 

programförslaget för Årstastråket frångås samtidigt som det delas upp 

i mindre planområden är försvårande ur demokratisynpunkt. ”  

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Erica Tjerneld (C) instämde i det särskilda uttalandet. 
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§ 16   

Förslag till reviderad Vision för Stockholm är 2030 – svar 
till  kommunstyrelsen 

Beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar till 

kommunstyrelsen 

 
 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har begärt svar på remissen ”Revidering av Vision 

2030 – ett Stockholm i världsklass. Förslaget utgår från ett antal 

utvecklingstendenser och utmaningar och visionen föreslås även 

fortsättningsvis innehålla samma tre teman som tidigare 

(Stockholmarnas stad, Innovativ och växande samt Mångsidig och 

upplevelserik stad). Förvaltningen ställer sig positiv till förslaget till 

reviderad vision.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 2 juli 2014. 

Dnr 336-2014-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Anders Hellström m.fl. (M) yrkade bifall till 

förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Rosa Lundmark (V), ledamoten Kristina Öberg 

m.fl.(S) yrkade bifall till ett gemensamt förslag till beslut. 

Ledamoten Åsa Öckerman m.fl.(MP) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Rosa Lundmark (V), ledamöterna Kristina Öberg, 

Parvin Araghi, Jimmy Lindgren alla (S), reserverade sig mot beslutet 

till förmån för det egna förslaget; 

”1. Avstyrka förslaget till reviderad Vision för Stockholm år 2030 

2. Dessutom framföra följande 

 



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
21 augusti 2014 

Nr 7 /2014 

Sida 27 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Både nuvarande vision och förslag till revidering är politiska 

styrdokument beslutade och styrda av alliansen. Våra partier hade 

egna förslag när visionen beslutades. Vi känner inte igen oss i 

beskrivningen i ärendet att arbetet med revideringen skulle ha varit 

brett förankrat. När något så viktigt som stadens vision tas fram eller 

revideras måste exempelvis medborgarinflytandet vara mycket 

grundligare och mer omfattande än några fokusgrupper och e-postade 

synpunkter. Medarbetare på alla nivåer måste också få ett verkligt 

inflytande. ” 

 

 

 

Reservation 
Ledamöterna Åsa Öckerman, Sarah Johansson båda  (MP) reserverade 

sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”1. Att under rubriken Delaktiga och trygga lägga till Att Stockholm 

är världens mest tillgängliga huvudstad, 

2. Att visionen revideras med hänsyn till barns rätt till inflytande och 

delaktighet, 

3. Att visionen revideras så att den genomsyras av 

jämställdhetsperspektivet. Visionen är att Stockholm är en jämställd 

stad i världsklass. 

4. Att lägga till Att Stockholm 2030 är en stad som hänger ihop där 

alla har lika möjligheter att forma sitt eget liv. 

5. Att lägga till Att Stockholm 2030 är en stad där ojämlikheter har 

minskat 

6. Att lägga till Att Stockholm 2030 är en stad som investerar i 

kollektivtrafik och cykelinfrastruktur för ett långsiktigt hållbart 

Stockholm. 

7. Att lägga till Att Stockholm 2030 är en fossilfri stad som 

producerar solel och vindenergi.   

8. Att lägga till under rubriken Företagande i Världsklass: Att 

Stockholm har utvecklats till ett samverkanscentrum för 

Östersjöregionen och samverkan kring handel, turism, vetenskap och 

miljökunnandet är starkt. Tillsammans med länderna kring Östersjön 

har Stockholm bidragit till att minska Östersköns miljöproblem. 

9. Att Stockholm präglas av levande stadsdelscentrum, med en 

mångfald av stora och små företagare. Företagare inom de kulturella 

näringarna och inom IT, miljö – och klimatsektorn har växt sig 

starkare och Stockholm är en stad som präglas av innovationer och 

miljötänk. 
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10. Att Stockholm erbjuder företagarna en väl utbyggd kollektivtrafik 

för att företagarna vill ta sitt ansvar för miljön. Det har byggts 

bostäder på Bromma flygplats och företagarna har inte svårt att 

rekrytera folk då det finns bostäder att flytta in i. 

11. Att lägga till under rubriken Världsberömd upplevelsestad: Att 

Stockholms stad erbjuder vackra och välskötta strandpromenader och 

parker i alla Stockholms stadsdelar. Stockholms stad är känt för sitt 

arbete med hållbara evenemang. Evenemang som Stockholm själva 

håller i visar upp den klimatsmarta staden, men speglar också 

Stockholm som en stad som präglas av influenser från människor från 

hela världen som nu bor och verkar i Stockholm. Stockholm är en stad 

där olikheter välkomnas och uppmuntras, en stad som präglas av 

öppenhet. 

12. Att lägga till Att Stockholms stad är en stad men stor medvetenhet 

om diskriminering på arbetsmarknaden och är en stad som arbetar 

aktivt för alla stockholmares lika rättigheter 

13. Att lägga till Att i Stockholms stad är arbetsintegrerande sociala 

företag och sociala entreprenörer viktiga aktörer för att skapa en 

arbetsmarknad där fler får jobb. 

14. Att lägga till Att Stockholms stad är en klimatsmart stad och 

föregångare för resten av Sverige, 

15. Att Visionen kompletteras med skrivningar om att alla stadens 

verksamheter ska bedrivas med så liten klimat- och miljöpåverkan 

som möjligt och att staden ska vara ett föredöme. 

16. Att lägga till Att Stockholms stad är en stad där 

ekosystemtjänsterna tas om hand och värnas.   

17. Att anföra följande 

  

VISION 2030 KAN INTE BLI ETT RIKTMÄRKE FÖR 

STOCKHOLM UTAN KRAFTIG OMARBETNING. 

  

I det nuvarande visionsdokumentet står det om ambitionen att 

Stockholm ska vara världens mest tillgängliga huvudstad och att detta 

är en del av stadens varumärke. I det reviderade förslaget är detta 

stycke borttaget, vilket oroar Miljöpartiet. Självklart ska Stockholm ha 

de högsta ambitioner när det gäller att göra staden tillgänglig för 

varenda stockholmare, det borde framgå av Vision 2030. 

  

Det står inte heller något i det nya förslaget om att staden, näringslivet 

och organisationer ska vara engagerade i att skapa mötesplatser över 

generationsgränserna. Vi frågar oss om det betyder att detta inte 

längre viktigt? 
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Det saknas ett tydligt barnperspektiv i visionsförslaget. I den gamla 

versionen står det t ex ”Genom de flexibla välfärdsystemen klarar 

föräldrar att kombinera ett kvalificerat yrkesliv med mer tid för 

barnen.” Detta är borttaget i den reviderade versionen. Inte heller står 

det mycket om barns rätt till inflytande och delaktighet. Denna 

rättighet gäller inom alla områden och borde genomsyra all 

stadsplanering och samhällsservice. 

  

Det är emellertid bra att det reviderade förslaget ytterligare trycker på 

ökad sammanhållning, på öppenhet och på mångfald och olikheter 

som en stark tillgång. Det är dock mycket oroande att ord som 

jämställdhet och jämlikhet saknas helt i visionen för Stockholm 2030. 

Vi behöver arbeta för att uppnå ett jämställt offentligt rum och service 

som når alla Stockholmare. Det arbetet behöver genomsyra alla 

politikområden och bör förtydligas i dokumentet. 

  

Idag är Stockholm en delad stad inte minst vad gäller tillgång till 

hälsa. Ett viktigt mål för 2030 som inte nämns varken i den 

ursprungliga eller reviderade versionen är allas tillgång till en jämlik 

hälsa. Det är också allvarligt att texten saknar skrivningar för att 

motverka diskriminering på grund av sexuell läggning eller 

könsidentitet. På det hela taget bör staden som arbetsgivare och 

beställare ta ett större ansvar för att motverka diskriminering och 

främja allas lika rättigheter. Stockholm 2030 ska vara en stad som 

hänger ihop där alla har lika möjligheter att forma sitt eget liv. 

  

Det är bra att kulturell och språklig kompetens lyfts fram som en 

viktig del av framtidens skola. För att det målet ska kunna uppfyllas 

krävs ett genomgripande arbete med modersmålsstöd i både förskola 

och skola. 

  

Investeringarna i kollektivtrafik och cykel är helt nödvändiga för ett 

attraktivt och hållbart Stockholm. Till 2030 behövs ytterligare 

satsningar på utbyggd spårtrafik med en västlig tunnelbanelinje 

(Älvsjö-Liljeholmen-Fridhemsplan-Odenplan) som är en fortsättning 

på den nu planerade linjen mot Hagastaden och Solna. Det behövs 

spårtrafik som skapar tvärförbindelser i Stockholms ytterområden, 

som Spårväg syd och Spårväg norr. Cykelplanen ska senast ha 

genomförts till år 2030, men utbyggnadstakten bör vara högre. 
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Vision 2030 måste ta sin utgångspunkt i Trafikverket och den statliga 

utredningen Fossilfri fordonsflotta. Förutom ett teknikskifte för fordon 

och bränsle behövs en samhällsplanering som optimerar 

transportsystemet, skapar ett mer bilsnålt samhälle och en tätare 

stadsmiljö med kortare avstånd till arbete, fritid, handel och service. 

Trafikverket och utredningen utgår ifrån att 20 procent av dagens 

(2010) biltrafik har minskat och ersatts av andra transportsätt. I 

storstadsregionen behövs större minskningar av biltrafiken enligt 

Trafikverket. Stockholmsregionen behöver troligen minska biltrafiken 

med cirka 25 procent och Stockholms stad bör ha som vision att 

minska trafiken med 30 procent till år 2030. Detta måste vara 

utgångspunkten i vision 2030. Med denna utgångspunkt ska 

utbyggnader av kapacitetshöjande väginvesteringar avbrytas. 

Investeringar i vägar ska fokusera på trafiksäkerhet och underhåll 

samt lokala stadsgator för tillkommande stadsbebyggelse. Staden ska 

även stödja övergången till en fossilfri fordonsflotta med goda 

förutsättningar för förnyelsebara drivmedel och stödja övergången till 

miljövänligare fordonsflotta. 

  

All uppvärmning och energi ska komma från förnyelsebara 

energikällor. Fastigheter och energisystem ska vara resurseffektiva. 

Staden ska år 2030 även vara en producent av solel och vindel som en 

del i omställningen till en klimatneutral stad. Matavfallsinsamlingen 

ska vara nära 100 procent och återvinning och återbruk en naturlig del 

av stadens kretslopp. 

  

Behovet av bostäder är enormt. Att bostadsbyggandet inte motsvarat 

befolkningsökningen måste ses som en konsekvens av en misslyckad 

bostadspolitik. Ambitionerna bör höjas till att färdigställa 150 000 

högkvalitativa, yteffektiva och klimatsmarta bostäder till år 2030. 

  

Markpolitiken måste utvecklas för att höja kvaliteten på det som 

byggs – andra faktorer än pris såsom arkitektoniska kvaliteter, 

innovativa lösningar och miljömässiga aspekter ska vara styrande. 

Idag pressas priserna upp av lågt bostadsbyggande vilket gör 

bostadsmarknaden otillgänglig för främst unga och studenter. Stadens 

allmännyttiga bostadsbolag bör ges fler markanvisningar. Små 

lägenheter sänker boendekostnader och är yteffektivt. Låga 

bilparkeringstal är ett annat verktyg för att sänka bostadspriserna. 

  

Det krävs en riktningsförändring om visionen ska nås att viktiga 

grönområden sparas. Nybyggnation ska främst ske på redan 
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exploaterad mark. Genom att flytta flygtrafiken från Bromma till 

Arlanda frigörs en stor yta där vi kan bygga Bromma Parkstad. 

Marken är en fantastisk tillgång och en otrolig resurs som vi är 

skyldiga att använda för att minska bostadsbristen. 

  

Vi saknar tankarna kring samverkan i Östersjöregionen och vill därför 

lägga till det i visionen. 

Stockholm har utvecklats till ett samverkanscentrum för 

Östersjöregionen och samverkan kring handel, turism, vetenskap och 

miljökunnandet är starkt. Tillsammans med länderna kring Östersjön 

har Stockholm bidragit till att minska Östersköns miljöproblem. 

  

City är inte en blandad stadsdel idag. Att alliansen fortsätter ge 

markanvisningar för kontor och köpcentrum i stadsdelen är inte rätt 

väg att gå. Fler arbetsplatser i Söderort är viktigt. Områdesplanering 

är viktigt för att ta helhetsgrepp om utvecklingen i olika stadsdelar. 

  

Stockholm måste utvecklas och få fler levande centrum, det är vår 

vision för ett Stockholm som håller ihop och som erbjuder god service 

till alla sina invånare. Kluster för företagande i Stockholm är 

framtiden och framförallt inom IT, miljö- och klimat och inom de 

kulturella näringarna har stor potential och drar till sig andra företag. 

Därför vill vi lägga till det till visionen. Stockholm präglas av levande 

stadsdelscentrum, med en mångfald av stora och små företagare. 

Företagare inom de kulturella näringarna och inom IT, miljö – och 

klimatsektorn har växt sig starkare och Stockholm är en stad som 

präglas av innovationer och miljötänk. 

Trots att det finns ett stort intresse att bilda ett Miljöteknikkluster i 

Högdalen intar staden en närmast passiv hållning till detta. Ett 

sådant bör finnas med i visionen. 

  

Stockholm måste bli ännu mer attraktiv och bidra till att företag kan 

rekrytera personal. Därför vill vi ha en skrivning kring 

kollektivtrafiken och bostäder. Stockholm erbjuder företagarna en väl 

utbyggd kollektivtrafik för att företagarna vill ta sitt ansvar för miljön. 

Det har byggts bostäder på Bromma flygplats och företagarna har inte 

svårt att rekrytera folk då det finns bostäder att flytta in i. 

  

Det gröna Stockholm är attraktivt och vi vill värna det. Samtidigt ska 

vi vara stolta över det Stockholm vi lever i idag och visa det. 

Stockholms stad erbjuder vackra och välskötta strandpromenader och 

parker i alla Stockholms stadsdelar. Stockholms stad är också känt för 
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sitt arbete med hållbara evenemang. Evenemang som Stockholm 

själva håller i visar upp den klimatsmarta staden, men speglar också 

Stockholm som en stad som präglas av influenser från människor från 

hela världen som nu bor och verkar i Stockholm. Stockholm är en stad 

där olikheter välkomnas och uppmuntras, en stad som präglas av 

öppenhet. 

  

Miljöpartiet vill se betydligt högre ambitioner för en inkluderande 

arbetsmarknad och åtgärder för att skapa fler vägar in på 

arbetsmarknaden. Det är bra att den reviderade visionen tar tydligare 

sikte på att skapa en sammanhållen stad, men det behövs en ökad 

medvetenhet kring och åtgärder som motverkar den strukturella 

diskriminering som finns på arbetsmarknaden idag. 

  

Miljöpartiet vill även se fler målsättningar när det gäller en jämställd 

arbetsmarknad där inkomstskillnader mellan män och kvinnor 

utjämnas samt arbetslivet och privatlivet går att få ihop på lika villkor. 

Staden behöver ha tydligare ambitioner kring ett hållbart arbetsliv där 

människor inte blir sjuka av sitt jobb, idag ser vi kraftigt ökade 

ohälsotal bland unga kvinnor, detta måste förebyggas. 

  

Stockholm behöver en arbetsmarknad där det är lätt att ställa och lära 

nytt under arbetslivet, här borde visionen tydligare lyfta svenska för 

invandrare (SFI) och vuxenutbildningen som viktiga verksamheter där 

kvalitén behöver höjas. 

  

Det är välkommet att den reviderade visionen lyfter behovet av 

kopplingen mellan studier och arbetsliv, här kan staden göra mycket 

mer för att förbereda de som deltar i utbildningar och 

arbetsmarknadsåtgärder samt bidra till att skapa nätverk som ger 

chanser till jobb.   

  

Miljöpartiet anser att visionen borde lyfta arbetsintegrerande sociala 

företag och sociala entreprenörer som viktiga aktörer i att skapa en 

arbetsmarknad där fler får jobb samt möta de sociala utmaningar 

Stockholm står inför. 

  

Vi noterar att miljöfrågorna inarbetats i den reviderade visionen för 

2030, men vi vill se betydligt högre ambitioner inom miljöområdet.   

  

Vision 2030 måste ta sin utgångspunkt i att Stockholm ska vara 

fossilbränslefritt 2030 och att koleldningen i Värtan ska vara 
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avvecklad 2018. Det är viktigt att prioritera förebyggande åtgärder för 

att minska dagens och hindra framtidens klimateffekter. Stockholm 

ska vara föregångare och förebild internationellt genom ett 

systematiskt och förebyggande klimatarbete. Tidiga insatser för att 

öka klimatberedskapen i staden måste vidtas och staden ska anpassas 

för att klara klimatförändringar som kraftiga regn och värmeböljor. 

  

Värdet av ren luft, rena sjöar och vattendrag och grönområden bör 

belysas tydligare i visionen. Luftkvaliteten i staden måste förbättrats 

så att den uppfyller WHOs riktlinjer och de nationella miljömålen och 

åtgärder måste sättas in för att Stockholms sjöar och vattendrag ska ha 

god vattenkvalitet. Den tillkommande byggnationen måste vara 

yteffektiv och klimatsmart och värdefulla grönområden ska bevaras, 

utvecklas och göras tillgängliga. De ekosystemtjänster som skapas i 

natur och parker måste tas till vara och nyttjas. 

  

Stockholm står inför stora utmaningar att kunna klara en snabb 

befolkningsökning med ekologiskt och socialt hållbar utveckling och 

detta bör belysas tydligare i visionen.  Staden måste planeras så att 

buller inte medför hälsoproblem för stadens invånare. Åtgärderna ska 

vidtas vid källan, trafikbullret reduceras genom minskad biltrafik och 

nedläggning Bromma flygplats. 

  

Visionen bör kompletteras med skrivningar om att alla stadens 

verksamheter ska bedrivas med så liten klimat- och miljöpåverkan 

som möjligt och att staden ska vara ett föredöme. Stadens 

informationsinsatser inom miljöområdet ska vara inriktade på att 

invånarna år 2030 lever klimatsmart med liten påverkan på miljön.” 
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§ 17   

Förslag till naturreservat för Årstaskogen - Årsta holmar- 
svar till stadsbyggnadskontoret 

Beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på remissen 

 

 
 
 
 
Ärendet 

Kommunfullmäktige beslutade i budgeten för 2012 att ge 

exploateringsnämnden i uppdrag att i samarbete med miljö- och 

hälsoskyddsnämnden och stadsbyggnadsnämnden bilda naturreservat av 

Årstaskogen och Årsta holmar.   

 

Årstaskogen föreslås bli naturreservat för att skydda och utveckla ett 

stadsnära naturområde med skogskänsla, vattenkontakt och 

sammanbindande funktion mellan stadsdelar. Syftet är även att skydda 

och stärka områdets funktion för den biologiska mångfalden och 

framhäva kulturhistoriska spår i landskapet.  

 

Årsta holmar föreslås skyddas som naturreservat bl.a. för att skydda och 

bevara för Stockholm unika skärgårdsöar med ett rikt natur- och 

kulturlandskap, skydda och stärka värdefulla biologiska värden, stärka en 

skyddad livsmiljö för störningskänsliga växt- och djurarter samt stärka 

möjligheten att besöka öarna.  

  
 

 

 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 9 juli 2014 

Dnr 348-2014-1.5.3. 
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Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Anders Hellström m.fl.(M), ledamoten Lena Kling (FP) 

yrkade bifall till förvaltningens förslag samt anmälde ett särskilt 

uttalande. 

Ledamoten Kristina Öberg m.fl. (S), vice ordföranden  

Rosa Lundmark (V) yrkade bifall till ett gemensamt förslag till beslut 

med biträde av ledamoten Åsa Öckerman m.fl.(MP) 

 

Särskilt uttalande 
Ordföranden Anders Hellström m.fl. (M), ledamoten Lena Kling (FP) 

”Alliansen välkomnar att Årstaskogen och Årsta holmar äntligen blir 

naturreservat. Vi ser fram emot att det nya naturreservatet blir ett 

lättillgängligt och stadsnära område som många kan använda. I 

samband med detta vill vi understryka vikten av många väl skyltade 

entréer till det nya naturreservatet med god information om 

naturreservatet och på flera språk. I övrigt delar vi förvaltningens 

synpunkter. ” 

 

Reservation 
Vice ordföranden Rosa Lundmark (V), ledamöterna Kristina Öberg, 

Parvin Araghi, Jimmy Lindgren, alla (S), ledamöterna Åsa Öckerman, 

Sarah Johansson båda (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån 

för det egna förslaget; 

” 1. Nämnden bifaller huvudsakligen förvaltningens förslag. 

2. Nämnden uttalar sig för att utreda hur strandskyddet på Årstavikens 

södra strand kan stärka 

3. Nämnden uttalar sig mot planeringen av en bro till Årsta holmar. 

4. Nämnden uttalar sig för att de medel som avsatts för en ny bro 

istället används för att ekonomiskt stötta en regelbunden 

besöksverksamhet med guidning på holmarna, främst under augusti. 

 

Därutöver framför vi: 

 

Det är positivt att förvaltningen förordar att naturreservatet får en 

sträckning hela vägen till Gullmarsplan och i söder från nuvarande 

bebyggelse längs till exempel Gullmarsvägen ner till vikens vatten. 
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Utöver detta vill vi stärka strandskyddet längs Årstavikens södra 

strand. Årstaskogen är som helhet ett viktigt rekreationsområde och 

ska som sådant skyddas från fortsatt exploatering. Årsta holmar är 

dessutom en naturpärla mitt inne i storstaden där en mängd fåglar och 

till och med den skygga bävern har en fristad. Planerna för en bro till 

holmarna skulle hota denna unika miljö. 

 

Istället för bron vill vi istället utreda möjligheterna till andra former 

av besöksverksamhet på holmarna, under ledning av en upphandlad 

aktör (till exempel Naturskyddsföreningen). Denna verksamhet bör 

kunna stöttas av de pengar som återstår i stadens budget för 

planeringen av brobygget. ” 
 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Erica Tjerneld (C) instämde i det särskilda uttalandet. 
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§ 18   

Förslag till detaljplan för område vid kv. Ormlången i 
stadsdelen Årsta S-Dp 2013-20839 – svar till 
stadsbyggnadskontoret 

Beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som yttrande till 

stadsbyggnadskontoret. 

 

 
Ärendet 

Som en del i planeringen av Årstastråkets andra etapp har 

stadsbyggnadskontoret upprättat ett detaljplaneförslag för kv. 

Ormlången i Årsta. Stadsdelsnämnden i Enskede-Årsta-Vantör har fått 

detta förslag för yttrande. Med förslaget till detaljplan möjliggörs 96 

nya studentbostäder, en förskola om fyra avdelningar samt en ny park, 

Arlaparken, i kvarteret Ormlången i Årsta. Marken har anvisats till 

AB Familjebostäder och bebyggelsen består av två punkthus i fem 

respektive nio våningar med en sammankopplande lägre del vari 

förskolan placeras. Förvaltningen är positiv till förslaget och 

välkomnar såväl en ny förskola samt nya studentbostäder i området.   

 

  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 15 juli 2014 

Dnr 359-2014-1.5.3. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Anders Hellström m.fl.(M), ledamoten Lena Kling (FP) 

yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut.  

Vice ordföranden Rosa Lundmark (V) yrkade bifall till eget förslag 

till beslut. 

Ledamoten Åsa Öckerman m.fl. (MP) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut.  
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Reservation 
Vice ordföranden Rosa Lundmark (V) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

” 1. Nämnden beslutar huvudsakligen enligt förvaltningens förslag. 

2. Nämnden rekommenderar att husen och förskolan byggs helt i trä. 

3. Nämnden rekommenderar att barnen på förskolan får en uteyta på 

minst 30 kvadratmeter per barn. 

 

Därutöver vill vi framföra: 

Husen är placerade i slutet på Årstavägen i sydost. Här stiger vägen 

märkbart. Husen närmast är på sex våningar. Vi vill att de planerade 

husen  är på max sex våningar för att tona in med den närliggande 

bebyggelsen. Dessutom blir ofta höga hus både trista och charmlösa. 

Det föreslagna huset på 9 våningar kan tyvärr placeras i denna grupp. 

Vi är väldigt nöjda både med den tänkta parken och dess plan. 

 

Satsa på barnen 

Förskolans lekyta utomhus behöver bli minst 30 kvadratmeter per 

barn för att säkerställa en god utveckling. Denna bedömning finns i 

riktlinjerna från miljöförvaltningen. 30 kvadratmeter kan låta mycket 

men när sandlådor och lekredskap är på plats så behövs dom. 

För att uppnå detta behöver förmodligen förskolan få en annan 

placering i detaljplanen. 

 

Klimatsmart byggande 

Vi vill ha husen och förskolan byggda helt i trä. Taken ska ha tegel av 

lera. Att bygga så här är vänligt för klimatet. Både betong och 

byggstål förorsakar mycket kraftiga utsläpp av koldioxid (CO2) vid 

sin framställning (se sid. 23 och 24 i Fossiloberoende organisation 

2030 från Stadsledningskontoret).  Självklart är husen och förskolan 

självförsörjande på energi. Likaså har husen en smidig lösning för 

återvinning av matavfall, som via rötning blir till biogas och jord.  

  

  

Reservation 
Ledamöterna Åsa Öckerman, Sarah Johansson båda (MP)  

reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”1.Att delvis godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remissen. 

2. Att därutöver anföra: 

”Liksom för detaljplanen för kv Glavsfjorden anser vi att förslaget 

avviker ifrån det tidigare programförslaget för Årstastråket. De 96 nya 
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studentbostäderna innebär ett välbehövligt tillskott. Vi ifrågasätter 

dock att de utförs som punkthus med markparkeringar mot gatan. Det 

är tveksamt om förslaget uppfyller ambitionerna med Årstastråket att 

koppla samman olika delar av staden och skapa en sammanhållen, 

mångsidig och levande stadsmiljö.  

Vi anser att förtätning kan vara ett miljömässigt hållbart alternativ till 

att ta i anspråk nya markområden och större sammanhängande 

grönytor/skogsområden. Förtätningsprojekt bör dock i den mån det är 

möjligt bidra till området, t ex med utökad service, bättre samband, 

eller vacker gestaltning. Årstastråket har haft som syfte att inte bara 

innebära ökad förtätning utan också bidra med nya kvalitéer till 

området. Därför anser vi att projektet måste omarbetas i syfte att göra 

Årstastråket till en sammanhängande och trivsam stadsmiljö som 

också kan ge något tillbaka till Årstaborna.      

Vi anser också att det är mycket svårt att ta ställning till förslaget utan 

att veta hur bebyggelsen kring Valla torg är tänkt att utformas. Att 

programförslaget för Årstastråket frångås samtidigt som det delas upp 

i mindre planområden är försvårande ur demokratisynpunkt.”   
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§ 19   

Förslag till tillägg till detaljplan Dp 2868 för del av 
fastigheten Enskede Gård 1:1 vid Kolerakyrkogården i 
stadsdelen Johanneshov – tillfälligt planstöd för befintligt 
planeringshem  STDp 2014-05513 – svar till 
stadsbyggnadskontoret 

Beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som yttrande till 

stadsbyggnadskontoret. 

 

 
 
Ärendet 

Stadsbyggnadskontoret har upprättat ett detaljplaneförslag för del av 

fastigheten Enskede Gård 1:1 vid Kolerakyrkogården i stadsdelen 

Johanneshov (tillfälligt planstöd för befintligt planeringshem). 

Förslaget har skickats på remiss till berörda instanser. 

Förslaget syftar till att den befintliga verksamheten inom 

planeringshemmet Hammarbybacken ska kunna fortsätta under cirka 

7 år efter att det nuvarande tillfälliga bygglov löper ut vid kommande 

årsskifte. Förvaltningen är positiv till detta och har inga synpunkter. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 juli 2014. 

Dnr 404-2014-1.5.3. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 20   

Program för HBT-frågor 2014 – 2017 – svar till 
kommunstyrelsen 

Beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar till 

kommunstyrelsen 

 
 
Ärendet 
Kommunstyrelsen har begärt svar på remissen ”Program för HBT-

frågor 2014-2017”. Förvaltningens ställer sig positiv till framtagandet 

av ett stadsgemensamt program. Förvaltningen delar uppfattningen att 

de tre målområdena bemötande, synliggörande och kompetens är 

viktiga områden för att motverka diskriminering.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 2 juli 2014 

Dnr 337-2014-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Anders Hellström m.fl.(M) yrkade bifall till eget förslag 

till beslut. 

Vice ordföranden Rosa Lundmark (V), ledamoten Kristina Öberg 

m.fl.(S), ledamoten Åsa Öckerman m.fl. (MP) yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 

 

 

Reservation 
Vice ordföranden Rosa Lundmark, ledamöterna Kristina Öberg,  

Parvin Araghi, Jimmy Lindgren alla (S), ledamöterna Åsa Öckerman, 

Sarah Johansson, båda (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån 

för det egna förslaget; 

”1. I huvudsak bifalla förvaltningens förslag till yttrande 

2. Dessutom framföra följande 
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”Äntligen kommer förslag till program/policy för HBTQ-frågor, som 

vi föreslår att programmet ska kallas. Våra partier har under 

mandatperioden motionerat till kommunfullmäktige i frågan.  

 

Förvaltningens förslag till kompletteringar är viktiga, exempelvis att 

även transpersoner ska omfattas. Målen ska givetvis också innefatta 

medarbetare som förvaltningen föreslår, men även andra verksamma i 

staden som inte är boende (och inte besökare) bör ingå, exempelvis 

näringsidkare som bemöter besökare, turister och boende. Det är 

självklart att programmet/policyn måste ställa samma krav på alla 

verksamheter som finansieras av kommunen oavsett driftsform. 

 

Vi vill också komplettera programmet med ett barnperspektiv, 

förskola, skola, öppen förskola, parklek, fritidsgård etc. är viktiga 

verksamheter i arbetet med respekten för och främjandet av 

grundläggande mänskliga rättigheter. 

 

För att programmet ska få genomslag måste en konkret 

genomförandeplan tas fram. Staden måste också ordna regelbundet 

återkommande utbildningar för de anställda. Det behövs också en 

strukturerad uppföljning och utvärdering.” 
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§ 21   

Betänkandet våld i nära relationen - en folkhälsofråga  
(SOU 2014-1.5.2.) – svar till kommunstyrelsen 

Beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar till 

kommunstyrelsen 

 
 
Ärendet 

Kommunstyrelsen har vidare remitterat remiss av betänkandet ”Våld i 

nära relationer – en folkhälsofråga” (SOU 2014:49) till 

stadsdelsnämnden för yttrande. Förvaltningen är positiv till de förslag 

betänkandet lyfter fram för att stärka samhällets insatser för de 

våldsutsatta, främst kvinnor och barn. Förvaltningen anser också att 

våld i nära relationer bör betraktas och arbetas med som en 

folkhälsofråga som berör flera instanser i samhället.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 30 juli 2014. 
Dnr 415-2014-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§§ 22-37 Enskilda ärenden 


